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Nuuk, d. 1. juni 2016 

,  

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende spørgsmål 

til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

1. Er det på grundlag af Selvstyreloven formålet at hjemtage ansvarsområder, 

som stadig henhører under staten?  

 

2. Uanset på hvilken lokation her i landet et råstofprojekt påbegyndes, har det 

da været hensigten i forbindelse med hjemtagelsen af kompetencen på 

råstofområdet, at den ene part af rigsfællesskabet skal påtage sig en del af 

ansvaret? Dersom dette er tilfældet skal jeg anmode om, at Naalakkersuisut i 

forbindelse med besvarelsen af disse spørgsmål fremlægger grundlaget for 

en sådan beslutning.  

 

3. Hvad ligger til grund for Naalakkersuisuts ønske og enighed om en hurtig 

opstart af råstofprojektet på Kuannersuit uden at afvente hjemtagelsen af 

kompetencen på udenrigsområdet?   

 

4. Har Naalakkersuisut modtaget en ansøgning om udstedelse af en licens til 

udførelse af et råstofprojekt på Kuannersuit? 

 

5. Er Naalakkersuisut blevet præsenteret for en rapport vedrørende 

konsekvenserne for sundheden, miljøet og for de levende ressourcer? 

 

6. Agter Naalakersuisut at godkende råstofprojektet på Kuannersuit, uagtet at 

der ikke er blevet afholdt en folkeafstemning samt dersom et flertal af 

befolkningen i Narsaq skulle sige nej til / være modstandere af 

råstofprojektet på Kuannersuit?  

 

7. Har man foretaget undersøgelser vedrørende en forbindelse mellem Nalliit 

Tasiat i nærheden af Narsaq, som er udpeget som depot for tailings fra 

projektet og kilden til Narsaqs vandforsyning, Napasup Kuua? 

 

8. Hvor store mængder uran forventes udvundet ifølge interessenterne i 

Kuannersuit? 

 

9. Skønnes mængden af den udvundne uran at variere afhængig af dens 

anvendelse som biprodukt eller dens brug som det primære produkt? 

 

10. Forventes udbygningen af bysamfundet i Narsaq (med retning mod 

Kuannersuit) at blive forhindret af en påbegyndelse af et råstofprojekt på 

Kuannersuit?  

 

11. Har Naalakkersuisut fået udarbejdet beregninger over størrelsen af indtægter 

til den grønlandske Landskasse over de første tre år fra Kuannersuits mulige 

opstart og den dermed forbundne produktion?      
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12. Har Naalakkersuisut fremsat specifikke krav vedrørende en forstærket 

indsats over for tiltag til forhindring af skadelige påvirkninger på 

befolkningen i Narsaq? Dersom dette er tilfældet skal jeg anmode om, at 

Naalakkersuisut i forbindelse med deres besvarelse fremlægger grundlaget 

for en sådan beslutning. 

 

 

13. Har man fra Naalakkersuisuts side fremsat krav om, at man i eventuelle 

tilfælde af ulykker i forbindelse med uranholdige mineraler med skadelig 

strålingsfare er i besiddelse af ekstraordinære beredskabstiltag, samt 

finansieringsdelen heraf? 

(Medlem af Inatsisartut Aqqaluaq B. Egede, Inuit Ataqatigiit) 

 

 

Begrundelse: 

Jeg fremsætter herved ovenstående spørgsmål på foranledning af, at Naalakkersuisut har 

indikeret at være villige til at besvares spørgsmål stillet gennem § 37 i Forretningsorden for 

Inatsisartut. 

 

Det er presserende nødvendigt, at viden og oplysninger vedrørende lokationen for det omtalte 

råstofprojekt i åbenhed bliver distribueret. Ifølge de oplysninger, der er tilgået os, er svarene 

på ovenstående ikke klassificerede, og på den baggrund er der blevet åbnet op for 

fremsendelsen af spørgsmålene, således som vi har ønsket det. 

 

Jeg er overbevist om, at Naalakkersuisut har behandlet denne sag i fuld overensstemmelse 

med de foreliggende krav hertil, og jeg ser således frem til at modtage svarene på 

ovenstående spørgsmål. 

 

Jeg ønsker at Naalakkersuisut besvare spørgsmålene indenfor 10 arbejdsdage. 


